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No deixa de ser curios que, en un 
mon corn el nostre, i a finals del segle 
XX, cada any, per Nadal, mantinguem 
la tradició de dir I escoltar poemas i 
cançons. Nosaltres volem aprofitar 
aquesta excepció plena de senti
ments dins de la nostra vida quotidia
na, tan accelerada, aquest triomf de 
l ’emociô per damunt de la matèria, 
encara que només sigui per una nit. 
(...) Per això hem pensât que estarla 
bé compartir amb vosaltres uns poe
mas i cançons que ens agraden, que 
ens diuen alguna cosa, que ens fan 
pensar, somriure i, potser fins i tot, 
emocionar.

Amb aqüestes paraules s’obria la 
barrera proposta nadalenca bel grup 
IMÚS Teatre que, amb la coMaboraclô 
bel oonjunt Casablanca, va oferir la 
nit be Nabal i be Sant Esteve. Una 
proposta certament encertaba, tant si 
es mesura pel seu contingut, créât a 
partir be poemes be grans autors 
com Pere Quart, Máhus Sampere, 
Rosa Montero, J. Palau i Fabre, Mario 
Benebetti, Shakespeare, Enric 
Casasses, Fernanbo Pessoa i compo
sitors corn Beethoven, J. M. Serrât, 
Eric Clapton, Tom Waits, Haenbel, 
Lhasa, P. Doyle, Cole Porter i A. 
Rodrigues i C. Gonçalves, com per la 
resposta del públic, que es va deixar 
seduir des bel primer moment per la 
beilesa i el contingut de l’espectacle.

El responsable màxim d ’aquest nou 
èxit de l’escena sabadellenca és 
Jordi Fité, amb qui hem conversât per 
tal de conèixer més a tons les particu- 
laritats de la seva creado i posada en 
escena.

Abans d’entrar en matèria, per què 
vas escollir el nom d’IL LÛS TEA
TRE per a la teva companyia?

Primer per què el nom sonava bé, i 
després, en buscar-lo al diccionari, 
vam descobrir que ll-lùs era una per
sona que estava enganyada per un 
somni. I corn que tots sabem que el 
teatre no deixa de ser un engany, i 
que a més, té aquest component, 
almenys per mi, d ’una certa cosa
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emocional, relacionada amb els som- 
nis, em va semblar que Iligava molt 
bé eis dos components: engany i 
somni.

El titol de l’espectacle d’enguany 
és “La mentida menys falsa”. Sem
bla que t’agrada remarcar el con- 
cepte que porta implicit el teatre, 
d’engany...

El titol ve d ’una cita de Flaubert, que 
diu que “s’ha d ’estimar l’art per què 
de totes les mentides és la menys 
falsa”. Creo que ho va dir perqué l’art 
no deixa de ser una interpretació de 
la realitat, i per tant ja saps que no és 
la vertadera, siné la manera personal 
i subjectiva d ’entendre-la.

L’any passât el grup va iniciar 
aquesta trajectôria poética amb una 
selecció de poemes de Nadal. Per

què aquest any s’ha canviat el plan- 
tejament?

Per què, justement, en iniciar-ho, 
vam adonar-nos de les possibilitats 
que tenia corn a espectacle de poe
sia. El que passa és que va coincidir 
amb el fet de que era Nadal, i el vam 
omplir amb aquest contingut. Però 
valia la pena aprofitar l’avinentesa de 
que és un temps en que la gent está 
disposada a escoltar poesia, per tal 
de donar a conèixer uns poemes que 
potser no són directament nadalencs, 
però que també poden fer reflexionar 
i agradar.

Com comences el procès de crea- 
ció d’un espectacle? A partir d’un 
poema que t’ha atret, d’un tema que 
t’interessa o et preocupa...?

L’any passât va anar tan bé que 
teniem ganes de repetir-ho. El que no 
tenia era una idea massa clara de 
com fer-ho. Durant l’any he anat guar- 
dant poemes i cançons que m’agra- 
daven, pensant ja en el muntatge. 
Molts d ’ells els descobria en els 
suplements dominicals deis diaris i 
també en el programa “Avisa’ns quan 
arribi el 2.000” (que té molta culpa de 
que aquest espectacle existeixi tal 
com és). Amb tot plegat, cançons 
incloses, vaig buscar la manera de lli- 
gar-ho, i aquesta va ser la part més 
intéressant per mi: combinar-ho tot, 
buscant el contrast i potenciant la 
força propia de cada peça.



I la col-laboració del grup 
Casablanca?

L’abril del 98 Joan Tassa em va con
vidar a la presentació del primer disc 
de Casablanca “Benedicta”, al Centre 
Civic de Sant Oleguer. En entrar a la 
sala, estava cantant l’Antonia León i 
vaig quedar tan impressionat per la 
seva veu, que de seguida vaig pen
sar que tenia ganes de ter alguna 
cosa amb ella. A més, coneixent el 
Jean Tassa i la resta de mùsics de 
Casablanca -Enric López i Francese 
Membrives-, sabia d ’entrada que la 
qualitat de qualsevoi proposta que 
féssim estava asseguradissima. 
Aquest va ser l’estimul per començar 
a pensar en l’espectacle que després 
va ser “Res de Nou Aquest Nadal”.

Lèxit de la proposta ens va engres
car i també d ’alguna manera ens va 
obligar a repetir-ho aquest any, se- 
guint més o menys la mateixa fórmula 
encara que el contingut fos diferent.

La fascinació, el sotrac, que et va 
provocar sentir la veu de l’Antonia 
León, és el que busques també en 
un poema, per tal que sigui selec- 
cionat?

Sí, quan llegeixo poesia em trobo 
amb poemes que no entono, o que no 
m’arriben, però entremig n’apareix un 
que m’atrau especialment per qué 
trobo que conté una idea molt ben 
dita, i que la transmet d ’una manera 
molt maca.

Et quedes amb algún de tots els 
que es van llegir?

Els de Casasses van fer molt impac
te justament pel diferente que eren, i 
penso que aconsegueixen el que 
Josep Seguí diu que és l’objectiu de 
la poesia: ‘descriure l’indescriptible”. 
En quatre linios pot descriure una 
olor, una visié. És molt original i con
cis. Però tots m’agraden... El de 
Màrius Sampere “ Invertir l’enigma”, 
també estava molt bé. Amb el 
“Pasatiempo”, de Bennedetti, tothom 
va quedar impressionat. EIs sonets 
de Shakespeare, tot i que en un pri
mer moment la gent es pogués 
espantar en pensar “Ai, ara 
Shakespeare!”, també van impactar, 
corn a nosaltres el primer dia que eis

vam llegir en veu alta. Les “Cartes 
d ’amor” de Pessoa... No en pue triar 
cap. Potser “Pasatiempo”.

L’objectiu final de l’espectacle, a 
part evidentment de gaudir de la seva 
desbordant bellesa, és commoure? 
Fer reflexionar? Sotraguejar...?

Que la gent vagi a veure un espec- 
tacle i surti diferent de corn a entrât ja 
és positiu, i més si és poesia. I això 
s’ha aconseguit en les dues repre- 
sentacions. O bé per qué va desco- 
brir poemes o poetes que no conei- 
xien, O bé per què tot i coneixent-los 
es van adonar que dits en veu alta, en 
una atmosfera adequada i jugant 
amb la Hum encara agafaven més 
valor.

La sala Àgora, amb les espelmes 
enceses a les taules, i el pùblic for
mant part de l’espectacle, és reai
ment una troballa.

La posta en escena que vam fer és 
senzilla, però em sembla que ajudava 
a crear aquest ambient que déiem, 
combinant el negre i el vermeil, la 
iMuminació que diferenciava eis 
moments de paraula dels de músi
ca... La resposta del públic va ser 
molt gratificant, per qué de seguida 
van valorar i entendre el que era la 
proposta en sí i la selecció que pro- 
posávem. Veies que la gent gaudia 
precisament d ’estar allá, de formar 
part, com dius, de l’espectacle. El 
silenci era impressionant. I al final els 
aplaudiments van reflectir la seva 
gratitud per ser allá.

Emocionant ho va ser, sens dubte, 
per qué després del fado final inter
prétât per Maria Hinojosa, pocs van 
poder controlar per més temps els 
sentiments que contenien des de 
feia estona. Fins i tot un noi del 
públic va confessar: “tine la pega de 
ser home i de que m’han ensenyat a 
amagar els meus sentiments, per 
qué sinó hagués plorat amb ganes.”

Em sembla que allá vam plorar més 
O menys tots en un moment o altre, 
escoltant un poema o una cançô. 
Però penso que está bé per qué con
sidero que el plor, moites vegades, a 
part del que pugui significar de dolor.

és una manera també d ’expressar la 
reaccié del cos davant de la bellesa. 
La manera més neta que tenen el cos 
i la ment d ’expressar plaer davant de 
la bellesa.

A mi em fa feliç que la gent s’emo- 
cioni amb un espectacle corn aquest, 
per qué confirma que n’està gaudint.

Hem parlât de tôt, menys de les 
actrius i els actors!

Si, la Montse Martinez, la Pepi 
Alguersuari, el Josep Seguí i el Josep 
Barcelé. Tots quatre molt bons. Tenim 
la sort de que pel canté de la música 
la qualitat és altissima, les dues can- 
tants sén bonissimes i la veu igual- 
ment. Aixô fa que, amb tôt plegat, el 
producte tingui molta consisténeia.

Sincerament: Podem concloure, 
dones, que d’il lusiô se’n pot viure?

A l’obra Revoit Perillés, el personat- 
ge que interpretava Pepi Alguersuari 
li retreia al que feia Josep Pont: “Tu 
sempre has viscut d ’iMusions”. I ell li 
responia, molt convençut: “Si. I m’han 
ajudat a viure”.

També Pere Quart es preguntava en 
el seu poema “Fe de vida” : Hi ha do 
més gran, hi ha major glòria, que 
estar en la vida, ser-hi, i adonar- 
se’n?” I crée que li podriem respon- 
dre: Si: adonar-se’n gràcies a la veu i 
el sentiment de grans poetes, escol
tada en un espectacle tan ben embol- 
callat corn el que enguany ens han 
ofert IMÚS Teatre i Casablanca. Bons 
actors, bons mùsics, un director sen
sible i amb molt encara per oferir-nos 
i sorprendre’ns.

Es pot pot demanar res més? Potser 
una cosa: sispiau: feu-ho més vega- 
des!
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